
II csehszlovák nemzetgyűlés ratifikálta 
a csehszlovák-szovjet szerződést 
Szerdán délelőtt Prágában Antonln Novotny köztársa-

sági elnök jelenlétében ünnepélyes külsőségek között nyílt 
meg a csehszlovák nemzetgyűlés 22. ülésszaka. Napirend-
jén az 1963. november 27-en Moszkvában alóírt szerződés 
ratifikálása szerepelt. 

Bevezetőben Zdenek Fierlinger, a nemzetgyűlés elnö-
ke méllatta a csehszlovák—szovjet barátság és együttmű-
ködés jelentőségét, majd Vaclav Dávid külügyminiszter 
mondott előadói beszédet. Hangsúlyozta: az okmány meg-
hosszabbítása ujabb húsz évre mind Csehszlovákia, mind 
pedig a nemzetközi politika szempontjából fontos esemény. 

Több képviselő felszólalása után a nemzetgyűlés viha-
ros taps közepette egyhangúlag ratifikálta a szerződés meg-
hosszabbításáról Moszkvában aláírt okmányt 

* 
nemzet- szlovák 

Elvetették 

a multilaterális tervet 
A Nyugat-európai Vnió 

parlamentje szerdán elvetet-
te a multilaterális NATO-
atomhaderő tervét. Az erre 
vonatkozó javaslatot a szo-
cialista képviselők nevében . 
Brown, az Angol Munkás- I 
párt parlamenti csoportjá- [ 
nak helyettes vezetője ter- i 

Brown javaslatát, amely-
hez egyes konzervatív an-
gol képviselők is csatlakoz-
tak, 32 szavazattal 29 elle-
nében fogadták el. 

Kerekasztal-értekezlet 
kezdődik Moszkvában 

Moszkvában, a Szakszer- viselő személyiségek kerek-
vezetek Házában ma reggel asztal-értekezlete. Ez lesz a 

nyolcadik ilyen kerekasztal-kezdödik a keleti és nyugati értekezlet. A legutóbbit ez év 

A csehszlovák 
gyűlés rendkívüli fontossá-
gú okmányt ratifikált. 

A most Jóváhagyott szer-
ződés figyelembe veszi a 
megváltozott körülménje-
ke'. és a Jelenlegi viszonyok 
kózötl a szovjet—csehszlo-
vák együttműködés szerves 
rcsze a KGST-országok 
sokoldalú együttműködésé-
nek és igy végeredmény-
ben hozzájárulást jelent a 
többi szocialista, ország fej-
lődéséhez is. 

Moszkvában az újabb 
húsz évre szóló szerződés 
aláírásán kívül több mos 
fontos megállapodás ís szü-
letett. Újonnan létrehozták 
a csehszlovák—szovjet gaz-
dasági és tudományos mű-
szaki együttműködési kor-
mánybizottságot. Többek 
között megállapodtak ab-
ban, hogy közös erővel 
megépítik a szovjet—cseh-

határtól Kassáig 
húzódó új, széles nygmtávú 
vasútvonalat, és ezzel lehe-
tővé teszik, hogy a szovjet 
vasérc átrakodás nélkül 
jusson el Csehszl vákia 
most épülő egyik legna-
gyobb létesítményébe, a ke-
let-szlovákiai vasműbe. 
Egyidejűleg aláírták az 
1964. évre szóló órucsere-
forgalml megállapodást, 
amely a két ország közötti 
eddigi legnagyobb méretű 
áruscsere-forgalmat irá-
nyozza elő. 

Az 1943-as szerződés 
húszéves meghosszabbítása 
újabb időszakra ad irány-
vonalat a két ország kap-
csolatainak továbbfejlődé-
séhez. Ezért van történelmi 
jelentősége a csehszlovák 
nemzetgyűlés 22. üléssza-
kán egyhangúlag jóváha-
gyott ratifikációnak. 

jesztette elő. A brit képvi-
selő többek között azzal ér-
velt, hogy a multilaterális 
haderő az atomfegyverek el-
terjedésének vőfé lyét rejti 
magában és akadályt jelen-
tene a Kelet, és a Nyugat 
közötti enyhülés útjában. 

A Biztonsági Tanács 
a faj üldözésről 

A Biztonsági Tanács szer-
dán délelőtt szavazott a nor-
vég küldöttség által kedden 
előterjesztett határozati ja-

„V-2 rakétát akartunk 

New Yorkra lőni..." 
— vallotta Slíorseny interjújában 

A 
bécsi 

Kornen-Zeitung című V—2 rakétával elpusztítják 
napilap szerdán fel tű- a New York-i Woolworth 

nést keltő interjút közölt felhőkarcolót. »Célzási kisér-
Otto Skorzenyvel, az SS haj- leteink azonban nem vezet-
dani hírhedt különleges osz- tek a kívánt eredményre- — 
tagúnak parancsnokával, tette hozzá Mussolini egykori 
Madridban adott interjújá- kiszabadítója. A Toplitz-tónál 
• • • • • • • • ^ B működött német haditenge-
ban Skorzcny kijelentette: a r é s z e i i kutatóállomás egykori 
nácik a háború utolsó perió- beosztottjainak vallomása 
dúsában azzal a tervvel fog 
lnlkoztak, hogy egy tenger 
alattjáró fedélzetéről 

Ma összeül a» elnöki 
vizsgáló bizottság 

Mint már jelentettük, 
Johnson elnök vasárnap hét-
tagú bizottságot Jelölt kl a 
Kennedy ellen elkövetett 
merénylet körülményeinek 
kivizsgálására. Kedden este 
hivatalosan 
hogy 

a bizottság csütörtökön 
tartja meg első ülését éa 
ezen megvitatja munka-
programját. 
A TASZSZ hírügynökség 

a bizottság várható munká-
jára vonatkozóan idézi a 
New York World Telegram 
véleményét. Az amerikai lap 
nem sok eredményt vár a 
bizottságtól, mert — mint 
rámutat — 

"Johnson különbizottságá-
nak egyetlen tagja sem 
szakértő, 

egyetlen tag sem léphet 
érintkezésbe olyanokkal, 
akik elfogulatlanul folytat-
ják n nyomozást. A bizottság 
munkája azoktól a tényektől 
függ, amelyeket az FBI-től 
és n dallasi rendörségtől kap. 
A bizottságnak meg kell 
vizsgálnia, hogy e szerveze-
teknek milyen szerepük 
volt és ezért naiv lenne fel-
tételezni, hogy a rendőrök 
saját maguk ellen tanúskod-
nának.* 

X KöHlizkiidfi* 
n Fehér Hazbnn 

Az AFP arról ad tájékoz-
tatást. hogy a meggyilkolt 

el-

Kennedy elnök 
két gyermeke 

rövidesen véglegesen 
hagyja a Fehér Házat. 

AzJt még nem határozták el, 
hogy az új elnök mikor ren 

özvegye és rövid jelentést, amely el-
mondja, hogy 

a mexikói kormány átadja 
az Egyesfiit Államoknak 
mindazokat az adatokat, 

amelyek a Kennedy elnök 

szerint egyébként a tófené-
ken ma is egy V—2 rakéta 

kflőtt f e k s z i k -
Figyelemre méltó, hogy az 

osztrák állampolgárságú 
Skorzeny. aki a háború be-
fejezése óta üzletemberként 
működik, hosszabb Ideig az 
államosított, világszerte Is-
mert linzi nagyüzem, az 
Egyesült Vas- és Acélművek 
spanyolországi vezérképvise-
lője vol t 

országok közvéleményét kép- jar„árjában tartották P.i 
1 rizsb&n. Az értekezlet részt-
vevői véleménycserét foly-
tainak majd a nemzetközt 
helyzet Időszerű kérdéseiről. 

A kerek,asztal-értekezlet 
zárt ajtók mögött folyik 
majd, a tudósítók nem ve-
hetnek részt rajta. 

Az Egyesült Államok, 
Csehszlovákia, Anglia, Len-
gyelország, Franciaország, 
Jugoszlávia és más keleti és 
nyugati országok közvélemé-
nyének képviselői vesznek 
részt a moszkvai értekezle-
ten. 

bejelentették, HiriZn meggyilkolásával gyanúsított 
dezkedík be a Feher Házban. D s , ^ d n a k MexikoCltyben 

tett látogatására vonatkoz-
nak. Oswald szeptember 26-
án utazott Mexikóba és októ-
ber 3-án tért vissza az Egye-
sült Államokba. 

A Várpalotai Ssénbányá-
•zatl TrOtst 

férfi 
munkaerőt 
v e n fsl 11—40 évet korig 

mélyszinti b ányamunká ra . 

Kedvezményéé munkás-

szállást és napi három-

szori étkezést biztosítunk. 

NdsOk és családfenntartók 

évente t l q ahydrél t etenét 

kapnak térítés né lkü l . Ütl-

kóltséaet félvétel esetén 

megtér í tünk. Felvétethet 

rendezett munkakönyv , I 

hétnél nem régibb tanácsi 

Igazolás, ka tonakónyv aiük-

ségéa. Jelentkezni lehel 

1983. december Sl-lg. várpa-

lotai Szénbányászat i Tröazt 

munkaügy i osztálya. 

K M8 

JC &gy kitüntetés 
A Reuter hírül adja. hogy 

kedden kitüntették Clinton 
Hillt, az amerikai titkosszol-
gálat tagját, aki november 
22-én Dallasban, 

a merénylet elkövetésekor 
felugrott Kennedy elnök 
mozgó kocsijára, 

hogy az elnököt és feleségét 
testével oltalmazza. Hlll ki-
tüntetésekor Jelen volt Ken-
nedy özvegye is. 

X „Tragikus helyzet" 
az USA-ban 

Jelentettük már, hogy 
Johnson elnök tárgyalt Mar-
tin Luther King néger lel-
késszel, a négerek egyenjo-
gúságáért küzdő mozgalom 
vezetőjével. A megbeszélés 
után King újságíróknak nyi-
latkozott, közölte velük, 
hogy Johnson elnök 

szeretné minél előbb el-
fogadtatni Kennedy pol-
gárjogi törvényét. 

A kongresszusban a déli ál-
lam képviselői viszont visz-
szaélnek hatalmukkal és a 
törvényt meg akarják torpe-
dóznl. Az Egyesült Államok-
ban >-lgen tragikus helyzet" 
alakult ki — mondotta King 
—, és sajnálatos módon 

a kormányzatban n. lakos-
ság nem képviselteti magát 
megfelelően. 

Mindaddig nem csökken a 
feszültség, amíg nem bizto-
sítják a négereknek ls a kí-
vánt képviseletet. 

Dinnmitrudak 

X Mint hat a vízben 
Az AFP dallasi jelentésé-

ből az tűnik kl, hogy Jack 
Ruby, Oswald gyilkosa úgy 
él börtöncellájában, mint hal 
a vízben. 

Ruby bőrtönccllájából ve-
zeti éjszakai mulatóit, 

utasításokat ad kl, telefon-
beszélgetéseket bonyolít le és 
látogatókat fogad. 

Bili Decker sheriff közölte, 
hogy bebörtönzése óta Ruby 
húsz-egynéhány személyt fo-
gadott, akik "üzleti ügyeket* 
vitattak meg vele. 

Nyugat-
Berlinben ís... 
Amint a »DDR Tagess-

piegel- szerdai száma 
közli, Nyugat-Berlin-
ben a Dundeitrasse 
egyik bárjában a múlt 
hét végén botrányos jé"-
lenet játszódott le. 
Négy Tanganyikából 
származó közigazgatási 
gyakornokot a bár ven-
dégei a következő kije-
lentéssel fogadtak: »7tt 
nem tűrünk meg feke-
téket". A mulató pincé-
re ezután megtagadta, 
hogy a tulajdonoshoz ve-
zesse a négereket. A 
vendégek fenyegető han-
gulatát látva, a négy 
afrikai elhagyta a bár 
helyiségét. 

vaslatról. A határozati Ja-
vaslat felszólítja valnmeny-
nyi országot, hogy szüntesse 
be a katonai célokra is al-
kalmas anyagok szállítását 
Dél-Afrikába. A javaslat 
Indítványozza továbbá, hogy 
U Thant, a nemzetközi szer-
vezet főtitkára egy szakér-
tőkből álló bizottságot hoz-
zon létre. A bizottságnak az 
lesz a feladata, hogy meg-
vizsgálja, milyen eszközök-
kel lehet véget vetni a dél-
afrikai kormány fajüldöző 
politikájának. 

A határozati javaslatot a 
Biztonsági Tanács egyhan-
gúlag jóváhagyta. 

Az ENSZ-ktjzgyűlés poli-
tikai bizottsága kedden meg-
vitatta a világűr felhaszná-
lásával és kutatásával fog-
lalkozó nyilatkozatterveze-
tet. A vita során felszólalt 
Csatorday Károly, a Magyar 
Népköztársaság állandó 
ENSZ-küldötte is. 

Csatorday Károly felszó-
lalásában emlékeztetett arra, 
hogy a moszkvai szerződés 
aláírásának eredményeként 
megjavultak a lehetőségek a 
vllágűrkutatás kibővítésere. 
A nyilatkozattervezet — 
mondotta — kölcsönös en-
gedményeken nyugvó kiin-
dulólépés, amely előmozdít-
ja az államok közötti békés 
kapcsolatokat éa megértést. 
A világűr és az égitestek 
felhasználása csakis a nem-
zetközi jog által megenge-
dett keretek között történ-
het. Éppen ezért csak üdvö-
zölni lehet, hogy az államok 
nyilatkozatban szögezik le 
felelősségüket. 

Max Reimann, a Né-
met Kommunista Párt 
Központi Bizottságának 
első titkára, az NDK 
televíziójában mondott 
beszédében felszólította 
Erhard bonni kancel-
lárt, változtassa meg a 
két német állam közötti 
viszony enyhítésének 
kérdésében eddig köve-
tett nyugaitnémet poli-
tikát, helyezze ú j ala-
pokra a két német ál-
lam kapcsolatait 

Szerda délben VT. Pál pápa 
Jelenlétében bezárult a IL 
vatikáni zsinat második 
ülésszaka. 

A záróülésen elfogadták a 
liturgia reformjáról és a tár-
sadalmi érintkezés, más szó-
val a tájékoztatás eszközei-
ről szóló két sémát, amelyet 
a szavazás után VT. Pál pápa 
ünnepélyesen kihirdetett. k 

Moro bejelentette: 

Véglegesen vállalja 
a kormány megalakítását 

Csaknem egyhónapos hu- zatok között, amely lényegé-
zavona után szerdán este ben a Morotól jobbra elhe-
Moro, a kijelölt miniszterei- lyezkedő dorottyások szár-
nök bejelentette Scgni köz- nyának győzelmével végző-
társasági elnöknek: véglege- dött, másrészt az a csaknem 
sen vállalja a kormány meg- szakadásig jutott ellentét, 
alakítását. amely a Nennl-vezctte űgy-

A huzavona alapvető okai nevezett autonomista többsé-
egyrészt a Kereszténydemok- get állítja szembe a Szocia-
rata Párton belüli harc a lista Párt balszárnyával, 
tárcákért a különböző Irány- (MTI) 

újságpapírban 
Egy washingtoni Reuter-

jelentés arról ad hírt, hogy 
n Capltolium épületének kö-
zelében 

egy gépkocsiban öt újság-
papírba esomngolt dlnamlt-
rúdat találtak. 

A robbanóanyagot átadták 
megvizsgálásra a hadsereg-
nek, az. FBI-t pedig tájékoz-
tatták az esetről. 

X Semmi új hír 
A Kennedy ellen elköve-

tett merénylet kivizsgálásá-
ról ügyszólván semmilyen 
ú j hír nem érkezett. Az AP 
csupán Mexikóból közöl egy 

Gondolatok az építőipari 

műszaki tájékoztatási ankét után 
Szocialista országunk nagyarányú 

gazdasági fejlődése megköveteli, hogy 
a termelés műszaki színvonalát meny-
nyiségl, minőségi és korszerűségi 
szempontból a legfejlettebb termelő-
erőkre alapozzuk, figyelembe véve a 
gazdaságosság szempontjait ls. A ka-
pitalista országokkal folytatott békés 
gazdasági versenyben meghaladtuk a 
tőkés fejlődés ütemét, a kővetkező 
Időben pedig az egy főre jutó terme-
lésben is túl kell szárnyalni őket. 

Viszgáljuk meg, mi a helyzet e te-
rületen az építőiparban. A felszaba-
dulás előtti építőipar kisipari jellegű 
maján vállalkozás volt, amelynek leg-
főbb jellemzője, hogy a mai mennyi-
régnél lényegesen kevesebbet produ-
kált. Fejletlen technológiával rendel-
kezett — lassú és drága volt. Az em-
lített korban nem lehetett beszélni a 
még akkor fejlettnek nevezett tech-
nológiai módszerek tapasztalatcseré-
jéről sem, hiszen a kapitalista társa-
dalomban — a konkurrencla korában 
— erről szó sem lehetett. 

A felszabadulás, de főleg az álla-
mosítás Után az építőipar is rohamos 
fejlődésnek indult. A kezdeti időben 
még kisipari módszerekkel dolgoztak, 
de már keresték a fejlettebb és gaz-
daságosabb módszereket le. Az igazán 
Ipari Jelleget még ma sem érte el 
építőiparunk, jóllehet komoly előrelé-
pés tapasztalható ezen a területen is. 
Nem megoldott még a korszerű és 

teljes gépesítés, a korszerű anyagel-
látás, és a korszerű üzemszervezés 
sem, ami együttesen biztosítaná a 
gazdaságos és gyors építkezést. 

A békcs gazdasági verseny feltéte-
lezi a szocialista országokban a tu-
domány, illetve a technika eredmé-
nyei és a termelés fejlődése közötti 
összhangot. Ez természetesen csak 
igen jól megszervezett tájékoztatási 
kapcsolat alapján jöhet létre. Követ-
kezésképpen a tájékoztatásnak szer-
vezettnek, gyorsnak, teljességre tö-
rekvőnek és sokszintűnek kell lenni. 
Felhasználva az eddigi országos ta-
pasztalatokat, megyéinkben is olyan 
tudományos, komplex műszaki tájé-
koztató rendszert kell létrehozni, 
amelynek alapján minden korszerű 
hazai és külföldi tapasztalat tanulmá-
nyozása és elterjedése lehetővé válik. 
A fenti gondolatmenetből következik, 
hogy a műszaki propaganda tevékeny-
séget az eddiginél jóval tágabb körre 
kell kiterjeszteni. A korszerű tech-
nológiai ismeretek nélkül nehezen 
képzelhető el ma azoknak a nagv fel-
adatoknak maradéktalan végrehajtása, 
melyeket a párt és a kormány az 
építőipar elé tűzött. Az ismeretek bő-
vítésének leggazdaságosabb módszere 
a műszaki tájékoztatás. Éppen ezért 
a műszaki propagandának nem sza-
bad csak a mérnökök és technikusok 
körére korlátozódni, mert a műveze-
tők és szakmunkások éppen úgy igény. 

lik, mint a magasabb szakmai kép-
zettségű dolgozók. A műszaki doku-
mentációnak mindig a folyó terme-
lést kell segíteni a helyi sajátosságok 
figyelembevételével. 

De nem elegendő a műszaki tájé-
koztatást csak szervezni, hanem a 
vállalatok gazdasági és műszaki ve-
zetésének ki is kell aknázni a benne 
rejlő lehetőségeket és támogatni kell 
azt. A műszaki tájékoztatás hatékony-
ságát ma még csökkenti az a tény, 
hogy a vállalatok nem lát ják tisztán 
az e téren előttük álló feladatokat. 
Ezen a helyzeten a téves nézetek 
tisztázásával, az alapvető feladatok 
pontos meghatározásával kell segí-
teni. A fent említett feladatokat ha-
tározta meg a közelmúltban Szege-
den megtartott ankét, amelyet az 
Építőipari Tudományos Egyesület sze-
gedi csoportja, az ÉM Építőipari Fő-
igazgatóság és az EM Építésügyi Do-
kumentációs Iroda rendezett a he-
lyi vállalatok bevonásával. Nem lesz 
hiábavaló megvizsgálni a műszaki — 
ezen belül is elsősorban az építőipari 
— tájékoztatás helyzetét megyénkben. 

Területünkön számos magas- és 
mélyépítési profilú, illetve anyagipari 
vállalat, három tervezőintézet, igaz-
gatóság, valamint anyagvizsgáló-, ku-
tatóintézet működik. A nevezett szer-
vek munkájához elengedhetetlenül 
szükséges a megfelelő műszaki iro-
dalom és a segédletek rendszeres ta-
nulmányozása. A legszükségesebb ké-
zikönyvek, segédletek és szabályzatok 
a vállalatok kézi könyvtárában meg-
találhatók. A Vállalatok kisebb-na-
gyobb kézikönyv-tára osak egy-két 
esetben elégíti kj a megnevekedett 
igényeket. Jól megszervezett es gaz-
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